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Enmig de l’entrevista, s’abra-
cen. Es diuen Julen i Elena, i
com altres joves dels movi-
ments End Fossil i Rebel·lió o
Extinció han estat dies dor-
mint en tendes a la Universitat
de Barcelona, al centre de la
ciutat, per protestar contra la
passivitat del món acadèmic
davant l’emergència climàtica.

Les hores sense son s’acu-
mulen, però el dia que fem
aquesta entrevista el moviment
de protesta aixecarà el campa-
ment a la tarda. Algunes de les
seves demandes s’han complert.
“Després d’una setmana d’in-
tenses negociacions, hem acon-
seguit que el rectorat de la UB
signi un comunicat comprome-
tent-se a implementar una as-
signatura d’educació ecosocial
obligatòria que es pugui aplicar
a tots els itineraris”, explica Gil
Hortal, d’End Fossil, en una
compareixença al Parlament el
mateix dimecres.

Queda per assolir que les
universitats es desvinculin
d’empreses com Repsol o el
Banco Santander, tot i que Hor-
tal afirma que la UB es resisteix
a fer-ho.

Sigui com sigui, és una peti-
ta victòria. “La societat fa com si
no passés res”, diu en Julen, de
24 anys i de Sabadell. “Tenim
poc temps i per això la repressió
no ens fa por”, afegeix.

PASSAR A L’ACCIÓ
El jovent ecologista s’ha cansat
de veure com res canvia mentre
el món s’escalfa. Des de fa poc,
els moviments socials contra
l’emergència climàtica han in-
tensificat les seves accions. Dels
Divendres pel clima s’ha passat

a un plantejament més contun-
dent. En Julen i l’Elena, per ex-
emple, estan a favor de qui de-
cideix atacar obres d’art per
protestar. En la mateixa línia cal
inscriure l’acampada que ha
viscut la Universitat de Barce-
lona durant set dies.

“No tothom té una vena ac-
tivista”, afirma l’Elena. Aques-
ta jove de 26 anys, que viu a Ba-
dalona però que va créixer a
Granollers, actualment està cur-
sant un màster sobre temes
mediambientals. “Som 40 per-
sones i només dues hem vingut
a l’acampada… Això abans em
frustrava, però ara em consola
pensar que la teoria diu que els
canvis s’aconsegueixen amb un
3,5% de la gent mobilitzant-
se”, explica.

La nova manera d’actuar del
moviment ecologista no és ca-
sual. És fruit d’un jovent que ha
perdut la por, perquè considera
que res és comparable amb el fu-

tur que els espera. “Que ens
faci més por perdre’ns un
examen o anar a la presó que
l’extinció de la humanitat és un
contrasentit”, considera l’Elena.

Ho expressa d’una manera
diferent en Julen quan es pre-
gunta sobre quin serà el futur de
la seva generació. “Et pots plan-
tejar treballar en el servei d’a-
tenció al client del RACC, però
t’has de qüestionar si d’aquí a
uns anys existirà el RACC”, diu.

NITS D’ANGOIXA
D’on ve la seva determinació? Al
principi, l’Elena i en Julen de-
voraven informació sobre l’e-
mergència climàtica. “Allò em va
fer tenir ansietat”, diu ella. “Pas-
sava nits sense poder dormir,
però ara he arribat a la conclu-
sió que és normal viure amb in-
certesa, perquè l’ésser humà
sempre ho ha fet”, considera.

En gran part, el pas a la llui-
ta ha estat el que els ha donat una

mica de tranquil·litat. “Quan en-
tres en aquests moviments, la por
es rebaixa. De totes maneres,
no podem tenir sempre al cap la
idea de canviar el món”, explica
en Julen. “Com diu una amiga,
cal exercir el petitisme, perquè les
persones som molt petites en
un context molt gran que no de-
pèn de nosaltres i no podem po-
sar-nos el món a l’esquena”, afe-
geix. Segons relata, aquesta ma-
nera de pensar l’ha ajudat a “no
tenir un atac de pànic”.

Això vol dir que no tenen
por? Tot el contrari: el món en
què viuen els preocupa i molt. A
en Julen l’angoixa pensar que el
seu pare o la seva mare puguin
morir en una onada de calor.
“Per estadística, és molt proba-
ble que això passi”, reflexiona.

Per la seva banda, l’Elena es
planteja marxar de la ciutat i
anar a viure en una ecovila a Ga-
lícia. “En el futur molta gent
haurà de deixar les ciutats i es

convertirà en migrant climàti-
ca”, sentencia.

AMOR I COL·LAPSE
Més enllà de la por o de l’acció
directa, el concepte cura és el
que millor defineix la lluita d’en
Julen i l’Elena. L’essència de la
seva forma de combatre la crisi
climàtica és la manera en què es
preocupen pels altres.

Per a en Julen no hi ha al-
ternativa. “Quan penso en la
idea de caure en la resignació, re-
cordo una amiga que és diabèti-
ca i que depèn de la insulina”,
apunta. “Si la cadena de submi-
nistrament cau, la vida de la
meva amiga perilla”, afirma.

És per tot això que potser
l’abraçada enmig de l’entrevista
és el que millor descriu aquest jo-
vent ecologista. “Vull comptar
amb una comunitat que m’estimi
i a la qual estimar”, diu l’Elena. “Si
ha de venir el col·lapse, abracem-
nos molt fort”, conclou en Julen.

“Tenim poc temps”
» Dos joves del moviment contra la crisi climàtica expliquen la protesta a la Universitat de Barcelona

» Afirmen que cal actuar perquè la situació és d’emergència, però lamenten la passivitat de la societat

L’Elena i en Julen, dos dels joves del moviment de lluita contra la crisi climàtica. Foto: Línia Nord

Albert Alexandre
BADALONA
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NLes millors
perles

Un jove es dispara accidentalment un tret al penis i acaba
detingut per dur una arma sense llicència. Va passar a

Novelda (Alacant), on li van haver de reconstruir el membre en
una operació de 4 hores. Hi ha dies que és millor no llevar-se.

Ets el president de la principal potència mundial, has
d’intervenir en una conferència a Cambodja i, quan

arriba el teu torn, t’equivoques i parles de Colòmbia.
Efectivament, Joe Biden ho ha tornat a fer. Quina sorpresa.

Les converses dels grups familiars a WhatsApp són or. Un
usuari n’ha compartit una en què la mare anuncia que

comença les classes d’anglès i tots li desitgen sort. En acabar, li
pregunten “How was the first day?” i ella respon amb un “Yes”.

Les rates es mouen al ritme de la música igual que ho fem
els humans. Ho demostra un estudi de la Universitat de

Tòquio fet amb deu rates i vint persones. Ja que sembla
que hi hem de conviure, està bé que siguin divertides.

LA FOTOSagrada Família

La lupa

La tramitació per mitjà d’urgència de la
“Llei per a la igualtat real i efectiva de les
persones trans i per a la garantia dels drets
de les persones LGTBI”, i les successives

peticions del PSOE per ampliar els terminis en la
tramitació d’esmenes, han posat d’actualitat un de-
bat que s’ha anat polaritzant molt. En primer lloc,
cal distingir entre els aspectes laterals –em refe-
reixo a la pugna per l’hegemonia dins del movi-
ment feminista i pels espais electorals que han con-
dicionat les polèmiques– del debat central i con-
ceptual centrat en el projecte de llei. En aquest ar-
ticle parlo d’aquest segon aspecte.

La Llei 3/2007 aprovada durant el govern de
Zapatero va suposar un gran avenç, en la mesu-
ra que va reconèixer el dret a la transició de gè-
nere i al canvi de nom en el registre –només per
als adults-, però obligava a un procés de transi-
ció amb intervenció de professionals de la salut,
metges, psiquiatres i psicòlegs, que ho avalessin.
Amb aquest criteri, es considerava que les per-
sones que desitjaven transicionar havien de
comptar amb l’acompanyament i el beneplàcit
d’aquests professionals. Per part seva, l’Organit-
zació Mundial de la Salut (OMS), el juny del 2018,
va treure la “incongruència de gènere” (transse-
xualitat) de la classificació de les malalties men-
tals i la va passar a considerar una manca d’ade-
quació del cos al gènere sentit. Aquesta decisió de
l’OMS va ser interpretada pels i les afectades com
una normalització de les seves vides, com ja ho va
ser la despatologització de l’homosexualitat el
1990. Ja al final del seu mandat, el mateix Ro-
dríguez Zapatero reconeixia la necessitat de mo-
dificar la llei en aquest sentit. 

Així doncs, el cos central de l’actual proposta
de llei pretén adaptar-se al criteri de l’OMS, dei-

xant en mans dels seus protagonistes la decisió so-
bre la seva transició, cosa que s’ha anomenat “l’au-
todeterminació de gènere”. Tot i això, el projecte
arrossega  una sèrie de problemes que detallo a
continuació.

El primer és de caràcter procedimental i de fo-
nament jurídic i està relacionat amb la propos-
ta sobre el procediment registral per al canvi de
sexe i nom. Resulta paradoxal que se sol·liciti més
documentació per registrar-se al padró munici-
pal que per fer el canvi de nom i gènere al regis-
tre civil. Una de les esmenes del PSOE va en
aquest sentit, quan proposen la intervenció del
Jutjat de Primera Instància en els casos de re-
versió, acompanyada dels mitjans de prova que
es vulgui utilitzar. 

El segon està relacionat amb la despatologit-
zació. Per a un determinat sector del feminisme,
el reconeixement de la condició de transsexual ha
d’estar acreditat per la realització d’una teràpia psi-
cològica i un informe mèdic d’una persona col·le-
giada en psicologia o medecina en el procés de
transició. Aquest és el contingut de l’esmena no-
vena presentada per l’Aliança de Grups Feminis-
tes Contra l’Esborrat de les Dones. Aquesta posi-
ció suggereix mantenir les propostes de la Llei de
2007 i el caràcter patològic de la transsexualitat.
No sembla que dins del moviment feminista hi hagi
perspectives  d’acord sobre aquesta qüestió, si més

no, a curt termini, però el cert és que tant Unides
Podem com el PSOE estan disposats a mantenir-
se ferms en la proposta i mantenen la defensa del
dret a l’autodeterminació de gènere, tal com con-
templa el projecte de llei presentat pel govern.
Comparteixo en aquest sentit la posició de Miquel
Missé, sociòleg i activista trans, que diu:  “No hi
ha res biològic ni psicològic en el fet de ser trans,
aquesta realitat té a veure amb una cultura vin-
culada a uns rols potents i determinants del gènere
que porten a determinades persones a no encai-
xar en la identitat de gènere assignada”. 

Finalment, la proposta de llei preveu inclou-
re els menors entre 12 i 16 anys a l’autodetermi-
nació de gènere, amb aval judicial entre els 12 i els
14 i amb autorització parental dels 14 als 16. En
aquest aspecte, en bona mesura, el debat està re-
presentat de forma directa per les diferents po-
sicions que mantenen les associacions de pares i
mares Chrysallis i Amanda. La primera posa
l’accent en la disfòria apareguda fins i tot en nens
molt petits i prioritza el tractament mèdic, men-
tre que la segona el posa en el necessari acom-
panyament dels infants i adolescents, en un pro-
cés que permeti madurar i dirimir en quina me-
sura l’opció de la transsexualitat és una opció fer-
ma, o en quina mesura són símptomes d’altres co-
ses. Evidentment, si els rols de gènere fossin més
flexibles, intercanviables i assumits així social-
ment, els menors no es trobarien tan pressionats
a voler transicionar per ser acceptats socialment
amb normalitat. Des del punt de vista de la llei,
cal veure si s’amplien les garanties jurídiques als
adolescents d’entre 14 i 16 anys. 

Estem, en qualsevol dels casos, davant una llei
que cerca protegir drets i abordar les limitacions
que va imposar la llei aprovada el 2007.

Estem davant una llei que cerca
protegir drets i abordar les

limitacions de l’aprovada el 2007

per Núria Escudé Massip

La polèmica Llei trans
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S’agreuja el conflicte entre l’Ajuntament
i la Guàrdia Urbana de Badalona1

2
Detingut un pedòfil de 20 anys per abusar
de la seva veïna de tres anys a Sant Adrià

La subhasta cantada del peix de Montgat
s’endú el premi Josep Mercader

Castanyada a Canyadó

Nou intent per aconseguir tenir 
il·luminació nadalenca a Badalona

El + llegit línianord.cat

3

4

5

A les xarxes

@OriolMalet: Expliqueu-me les milon-
gues que us doni la gana, però el món
del futbol fent un mundial a Qatar ho diu
tot i ho és tot del que representa.

@OscarAndreu: Sospito que si derogar la
sedició ens acostés un mil·límetre a la sobi-
rania, a l’autodeterminació o a la indepen-
dència de Catalunya, no es faria ni de conya.

#DelicteDeSedició

@CatalunyaRadio: El Suprem ordena al
TSJC repetir el judici contra la Mesa del
Parlament del 2017 per falta d’imparciali-
tat de dos magistrats.

#RepetirElJudici #ElMundialDelsMorts

La clau

Les persones jubilades i pen-
sionistes, així com les tre-
balladores i els treballa-

dors en actiu de tot l’Estat, estem
convocades a participar en les
manifestacions que se celebraran
el dissabte, 19 de novembre, a les
capitals de província i a les prin-
cipals poblacions d’Espanya.

L’objectiu principal, però no
l’únic, d’aquestes manifestacions
és aconseguir que les pensions i els
salaris s’incrementin segons l’IPC
real, i defensar els drets socials.

A Badalona, la Marea de Pen-
sionistes, membre de la Coordi-
nadora de Catalunya, ens trobarem
el dia 19 a les 10 hores a l’estació de
metro de Pompeu Fabra, per, des
d’allí, traslladar-nos a Barcelona.

L’inici de la manifestació està
previst davant de la seu del Banc
d’Espanya (situat a la plaça de Ca-
talunya) per, després, dirigir-nos
a la plaça de Sant Jaume per les
Rambles i el carrer Ferran.

Iniciar la manifestació davant
la seu del Banc d’Espanya no és
cap casualitat. Volem denunciar
el comportament del governa-
dor del Banc d’Espanya, Pablo
Hernández de Cos, personatge
provocador i acèrrim defensor
dels interessos del capital extrac-
tiu financer i les grans empreses,
i demanar la seva dimissió.

No és bo confiar els nostres es-
talvis a aquells personatges de-
predadors convulsius i defensors
de la privatització de les pensions. 

Aquesta persona, Hernández
de Cos, no té cap escrúpol ni ver-
gonya a manifestar que les perso-
nes jubilades cobren pensions
molt generoses i que s’han de re-
tallar, ja que hi ha treballadors i tre-

Insistir i persistir
per Pedro Jesús Fernández

balladores que tenen salaris in-
feriors als dels pensionistes i, se-
gons ell, això no és just. També
diu que, en l’actualitat, les per-
sones jubilades i les pensionis-
tes vivim molts anys i això és un
problema per a la societat.

El que mai denuncia són els
sous abusius dels directius de les
grans empreses ni els beneficis
extraordinaris de les energèti-
ques i les empreses de l’Ibex-35. 

Segons ell, si no ets produc-
tiu ni generes riquesa perquè les
empreses incrementin els seus
beneficis, no cal preocupar-se del
teu benestar.

Tanmateix, tot té un límit.
Per això, diumenge passat, 13 de
novembre, centenars de milers
de persones van manifestar-se
pel centre de Madrid en contra
de les retallades que pateix la sa-
nitat pública i que tant practica
i prioritza la indefinible –enca-
ra que tothom diu que l’extrema
dreta a Madrid està ben repre-
sentada– i estrambòtica presi-
denta de la Comunitat de Ma-
drid i una de les líders del PP,
Isabel Díaz Ayuso.

La classe treballadora a Ma-
drid va demostrar al carrer el seu
compromís en la defensa dels
serveis públics de qualitat i la
seva solidaritat amb el col·lectiu
dels treballadors i les treballa-
dores de la sanitat.

També a Barcelona, el 14 de
novembre, centenars de per-

sones es van manifestar des de
la plaça Universitat fins a l’Ins-
titut Català de la Salut (ICS) per
registrar un escrit en el qual es
demana incrementar al 25% la
inversió global del Departa-
ment de Salut per a l’atenció
primària, tal com recomana
l’OMS, i realitzar les contra-
ctacions necessàries, dignes i
estables, que permetin a
aquests equips assistencials
fer les tasques del seu caràcter
primarista i comunitari amb
visites presencials.

Sabem que hi ha un interès
especial per part de les entitats
financeres a quedar-se amb
bona part dels nostres estalvis.
Com també sabem que la pri-
vatització de les pensions signi-
fica no tenir garantit una pres-
tació després de la jubilació.

No cal insistir en la necessi-
tat de tenir uns serveis públics de
qualitat, com també unes pen-
sions i uns sous incrementats se-
gons l’IPC real, ja que, per ga-
rantir el dret a viure amb digni-
tat de la majoria de la població,
cal prioritzar les despeses socials.

Un dels problemes més
greus de la nostra societat és l’a-
bisme creixent entre els més
rics i els més pobres. Per això
hem de continuar lluitant fins
a aconseguir una societat més
justa i equitativa. Només així
podrem gaudir d’una vida dig-
na i ser feliços.

Els semàfors

El parc de Can Solei i de 
Ca l'Arnús rebrà una inversió de
550.000 euros per tal de fer-hi

una millora general. La inversió
no convenç, tanmateix, 
la plataforma Defensem 

Ca l’Arnús, que parla d’un
pressupost “ridícul”.

pàgina 10Aj. de Badalona

Càritas va inaugurar aquest
dilluns el seu nou espai

polivalent a Santa Coloma. 
Amb el nom de Sant Miquel, 
la instal·lació és al Singuerlín. 
Servirà per atendre unes 294

llars i 459 persones, el que
suposa el doble que abans.

pàgina 14Càritas Diocesana

L’increment de la implantació de
les cuines fantasma preocupa, i
amb raó, l’Ajuntament. Per això,
es volen regular les condicions

que hauran de complir 
aquests establiments a través 

d’un procés participatiu 
obert a tothom.

pàgina 16Aj. de Sant Adrià
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SEGURETAT4Una setantena d’a-
gents de la Guàrdia Urbana van
agafar la baixa divendres passat.
Hores després, el govern local, a
través d’un contundent comuni-
cat, considerava, en paraules del
regidor de Seguretat, Christian
Carneado, que podríem estar
“davant d’una vaga encoberta
que malmet la imatge professio-
nal i de vocació de servei públic
del cos policial”, i recordava que
el govern de Badalona “està sem-
pre obert al diàleg, però mai ac-
ceptarà sotmetre la ciutat a cap
xantatge”. Tot plegat, en el marc
del conflicte sobre les hores extra
i les queixes del cos per les con-
dicions en les quals els agents as-
seguren que han de treballar.

D’una banda, des del sindicat
PSU neguen que es tracti d’una
vaga encoberta. D’altra banda,
fonts del sindicat majoritari de
policia local a la ciutat, SIP-Fepol,
asseguren mantenir-se, de mo-
ment, al marge del conflicte, tot
i que han decidit no fer més ho-

res extra fins que cobrin les que
ja han fet i que no han cobrat. 

Sis dies després, el pols dels
agents continua, i l’Ajuntament
ha recorregut al cos de Mossos
d’Esquadra per assegurar la pre-
sència al carrer de les forces de
l’ordre. La policia catalana ha
reforçat el servei a la ciutat amb
nou patrulles més, que se sumen
al servei habitual de Mossos. 

El consistori assegura que
està treballant per solucionar la
situació com més aviat millor, i in-
forma que ja s’estan començant
a dur a terme alguns dels paga-
ments de les hores extra dutes a
terme els darrers mesos.

L’alcalde, Rubén Guijarro, en
una entrevista a BDN360º di-
marts, definia l’allau de baixes
com a “quelcom poc professional”
i demanava als agents que tor-
nessin al seu lloc de feina per po-
der negociar: “El ciutadà no pot
permetre que aquells que els han
de protegir, no ho facin”, va dir
l’alcalde. En tot cas, va sentenciar

Guijarro, “quan tornin al seu lloc
de feina, tal com va dir el regidor
Carneado, tindrem un diàleg
obert. Però primer hi han de tor-
nar, i si estan malalts, doncs no
podem parlar”. 

Fonts municipals asseguren
que, amb el pas dels dies, molts
agents que no van anar a treba-
llar divendres passat, sí que van

tornar a la feina els dies següents.
Les fonts del sindicat PSU con-
sultades per aquest diari justifi-
quen la gravetat de la situació per
tot el que viuen els agents de la
policia local. “Ens manca mate-
rial, no hi ha ni torres de càrrega
per als cotxes elèctrics i les foto-
còpies les hem de fer amb paper
de calcar”, afirmen al mateix

temps que justifiquen aquesta
situació “extrema” que, diuen,
pateixen els agents. “La falta d’e-
fectius que ens obliga a treballar
més hores, el desànim i la falta
d’interès per part de l’Ajunta-
ment… Tot plegat està passant
factura als treballadors, que estan
començant a caure malalts”, as-
seguraven des del sindicat PSU. 

Pols d’una part de la Guàrdia Urbana
» Una setantena d’agents es van indisposar sobtadament divendres passat i no van anar a la feina

» El govern municipal ha demanat reforç als Mossos, que han aportat 9 patrulles més al servei normal

Un control de la Unitat Omega de la Guàrdia Urbana en una imatge d’arxiu. Foto: Albert Segura Lorrio / ACN

Baròmetre municipal | Preocupació per la inseguretat
Segons el baròmetre fet per la Diputació, que es va conèixer dilluns, un 58% dels

badalonins creuen que la situació de la ciutat ha empitjorat el darrer any. 
El problema que més preocupa la ciutadania és la seguretat, amb un 35%. 
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L’acord pel restaurant de luxe
a l’Anís del Mono, més a prop

PATRIMONI4En el marc de les
celebracions de l’empresa Os-
borne pel seu 250 aniversari, la
fàbrica d’Anís del Mono va aco-
llir aquest dimarts un petit acte
per avançar algun detall més
sobre el nou espai gastronòmic
que acollirà l’històric recinte. 

Hi va assistir l’alcalde, Rubén
Guijarro, que va destacar la im-
portància per a la ciutat de la fà-
brica d’Anís del Mono. També hi

eren presents els  treballadors i
el president de la companyia, Ig-
nacio Osborne. 

L’empresa, amb seu a Cadis,
es va endur fa un any i mig la
producció a Andalusia, tot i que
va mantenir a Badalona el pro-
cés de destil·lació. 

Osborne assegura que el nou
espai gastronòmic podria estar
enllestit en uns mesos, a l’espe-
ra de l’aprovació municipal.

Remullada reivindicativa per
una piscina en condicions

EQUIPAMENTS4L’estat de
manteniment de la piscina Mi-
reia Belmonte de Badalona con-
tinua preocupant els seus usua-
ris, que diumenge passat van or-
ganitzar una nedada festiva i  re-
ivindicativa. La Plataforma Pis-
cina Olímpica Ja (POMJA), amb
la col·laboració del Club Natació
Badalona (CNB), va muntar
l’acte, al que van acudir un  cen-
tenar de veïns. 

Per a Tere Pallarés, membre
de la plataforma, la jornada "va
ser un èxit". La nedada era lliu-
re i cadascú podia fer el recor-
regut que volgués. Igualment,
POMJA va recomanar un parell
d’itineraris entre el mateix CNB

i el Pont del Petroli. A banda, la
jornada també va servir per fer
visibles les demandes de la Ba-
tucada de l’escola Montigalà,
que ja fa 14 anys que demana la
construcció de l’escola.

POMJA va néixer el mes de
juny per demanar la construcció
d’una piscina olímpica. Tanma-
teix, la realitat de l’estat de la pis-
cina municipal va redirigir les
queixes de la plataforma. 

La piscina municipal va re-
obrir a l’agost, però les dutxes no
tenen aigua perquè l'Ajunta-
ment està a l’espera de les con-
clusions d’un estudi per si l’aigua
té legionel·la, entre altres man-
cances de manteniment.

INVERSIONS4El parc de Can
Solei i de Ca l'Arnús rebrà una in-
versió de 550.000 euros, se-
gons va anunciar l’Ajuntament
dilluns. Els diners es destinaran
a la recuperació dels valors pai-
satgístics i botànics; i en la mi-
llora dels elements arquitectò-
nics del parc. 

Les obres abastaran dife-
rents zones del parc. Es neteja-
ran i restauraran les grutes; es
recuperarà el jardí romàntic
amb una millora puntual de la
vegetació i la protecció dels
parterres amb una tanca baixa.
Al camí dels xiprers, es recupe-
rarà una part de l'antic sistema
de reg, així com una part dels
canals de distribució d’aiguades,
des del llac i fins a la glorieta. A
banda, es millorarà el paviment
i s’obrirà l’espai annex a la casa
del llac. 

L'Ajuntament aportarà més
de 322.000 euros. Aquesta par-
tida surt de la modificació del
pressupost que es va aprovar,
amb unanimitat, en el ple mu-
nicipal del mes d’octubre. La
resta del finançament procedirà
dels fons europeus FEDER. 

La regidora de Medi Am-
bient i Sostenibilitat, Rosa Tre-
nado, ha destacat que "aquest
projecte ajuda a millorar els es-

pais naturals del parc en els
quals fa anys que no s'inver-
teix, més enllà del manteniment
ordinari”. Des de la plataforma
Defensem Ca l’Arnús celebren la
inversió perquè “qualsevol ac-
tuació de millora del patrimoni
és sempre benvinguda”, diu
Francesc Alfambra. 

Tanmateix, la plataforma cri-
tica la quantitat que s’invertirà,
el moment, i els motius: “És un
pressupost ridícul, que de fet s’a-
propa al que costa el manteni-
ment ordinari anual del parc; i
ens n’hem assabentat per la

premsa, tot i haver-nos reunit
molts cops amb tots els grups po-
lítics del consistori”, assegura el
membre de la plataforma. 

L’elefant a l’habitació, per a
la plataforma, és el pla per aixe-
car dos edificis d’habitatges que
el consistori encara té sobre la
taula. “Ens sembla una cortina
de fum, un parallamps, per no
parlar dels dos blocs de pisos a
l’entrada emblemàtica, que ame-
nacen la integritat del parc”, as-
segura Francesc Alfambra. 

L’ajuntament preveu acabar
les obres l'any 2023.

El llac de Can Solei i Ca l’Arnús. Foto: Ajuntament

La inversió de 550.000 euros a
Ca l’Arnús no convenç els veïns
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Espai Línia, el primer centre de co-
municació de proximitat, arriba als
cinc mesos de vida i ja s’ha con-
solidat com un lloc de referència
en el món local.

En aquest temps, Espai Línia,
conegut també com la Casa dels
Barris i ubicat al número 52 del
carrer Girona de Barcelona, ha aco-
llit esdeveniments com les pre-
sentacions del llibre El fantasma
de Lerroux,de Josep Asensio, i del
número de novembre de la revis-
ta Serra d’Or, així com un debat so-
bre les fake news amb la partici-
pació de membres del Col·legi de
Periodistes, de la UPF i del Consell
de l’Audiovisual de Catalunya. 

Nombroses entitats també han
fet trobades o actes a la sala de con-
ferències, com l’Associació In
Via –de protecció a la infància–, la
FEDAIA o l’Associació Asperger Ca-
talunya, entre moltes altres. Espai
Línia és un centre multidisciplina-
ri i ofereix gratuïtament les seves
instal·lacions a les entitats de Bar-
celona i de l’àrea metropolitana. De

moment, 400 d’elles ja s’han mos-
trat interessades a fer ús de la sala
de conferències, plenament equi-
pada a nivell audiovisual i amb un
escenari homologat per a tota mena
de retransmissions.

De fet, l’escenari ha acollit en-
trevistes a personatges molt co-
neguts, com Quim Masferrer, i a
polítics com Ernest Maragall o
Dolors Sabater, que han parlat per
als periòdics Línia,que segueixen
i difonen l’actualitat de tot el que
passa a Barcelona i a l’àrea me-
tropolitana i que també tenen la
seva redacció a la Casa dels Barris.

Espai Línia acollirà un cicle de
conferències organitzat pel diari Lí-
nia per on passaran una quinze-
na d’alcaldes i alcaldesses metro-
politanes, així com un debat obert
amb el regidor de Turisme i In-
dústries Creatives de Barcelona,
Xavier Marcé. Pròximament, tam-
bé passarà per l’escenari d’Espai
Línia el primer tinent d’alcaldia de
Barcelona, Jaume Collboni.

UNA ÀGORA LOCAL
El primer centre de comunicació
de proximitat és una àgora local de
368 metres quadrats on es fo-
menta el debat metropolità i des

del qual es reivindiquen valors es-
tretament lligats amb la proximi-
tat, com la defensa del petit co-
merç, els mercats municipals, el
consum sostenible i el turisme de
quilòmetre zero, entre altres.

Espai Línia compta amb el su-
port de la Generalitat de Catalunya
i de Barcelona Activa en l’objectiu
d’impulsar l’economia dels barris a
través de diverses iniciatives, com
ara la celebració de conferències o
exposicions gràfiques. També s’han
signat acords de col·laboració amb

eixos comercials com Creu Co-
berta o Cor Eixample, així com amb
entitats com Amics de la Rambla,
perquè la defensa del model de ciu-
tat que representa el petit comerç
és un eix vertebrador del centre. La
Casa dels Barris també acollirà el
Laboratori d’Idees Metropolita-
nes, un think tankde pensament i
de reflexió sobre els reptes de la con-
urbació metropolitana.

A les diverses sales d’exposició,
actualment es pot visitar la mostra
La Barcelona Desconeguda, que

promou el turisme de proximitat;
Dones tèxtils, un homenatge a les
dones obreres que antigament
treballaven a la fàbrica on avui hi
ha Espai Línia; i el mural dels
Hotels Monument, que fa un re-
corregut per autèntiques joies ar-
quitectòniques de la mà del Gremi
d’Hotels. La Casa dels Barris tam-
bé compta amb un espai per a vi-
deoart, on ara es pot visualitzar l’o-
bra SonsColorsRostres, de Joan-
na Chichelnitzky, dedicada al ba-
tec dels mercats municipals.

Fo
to
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Espai Línia supera 
totes les expectatives

Espai Línia, la Casa dels Barris

Andreu Asensio
BARCELONA
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Dolors Sabater
Candidata de Guanyem Badalona a l’alcaldia

“Tenim un ajuntament que en dos
anys no pot reparar un ascensor”

Fa pocs dies va anunciar el
seu retorn a Badalona per
ser la candidata de Gua-

nyem a les pròximes eleccions
municipals. Com ha entomat la
ciutat el seu anunci? Què li diu la
gent a peu de carrer?
Crec que la ciutat ho ha rebut amb
molta il·lusió. De fet, hi havia molta
gent que em demanava que fes
aquest pas, veient la paràlisi que pa-
teix la ciutat i la manifesta incapaci-
tat dels governs que hi ha hagut des
d’aquella moció de censura que va
acabar amb el govern del canvi que
jo liderava. Una etapa que la gent
recorda positivament per la trans-
formació que va suposar i que ara
veu amb esperança que es pugui
reprendre el 2023.

Hi ha qui diu que la ciutadania ja
està cansada de la batalla Saba-
ter-Albiol...
Jo el que he percebut és el que els
deia abans: il·lusió i agraïment. I crec
que la confrontació d’aquests dos
models està en el relat i en l’imagi-
nari de molta gent. Perquè el model
Albiol no hi és només quan el lidera

ell, sinó que fins i tot hem pogut
veure com el PSC és capaç de per-
petuar-lo quan té l’alcaldia. Per tant,
crec que aquesta confrontació de
models és molt vigent.

En la seva presentació va parlar
de bastir aliances, però aquesta
vegada en tot cas hauran de ser a
posteriori, perquè ERC ja ha des-
cartat fer coalició amb Guanyem
com el 2019. Alex Montornès ens
deia fa poc que “no va funcionar”...
Bé, això que no va funcionar... Vam
ser la primera força d’esquerres. I si
ERC no hagués trencat la Badalona
Valenta, com aquell qui diu, l’en-
demà de les eleccions, ho hauríem
continuat sent i hauríem pogut re-
ivindicar aquest lideratge. Dit això,
nosaltres ara estem treballant, per
una banda, en aliances prèvies, tant
per l’enfortiment de l’espai de Gua-
nyem com per poder-nos presentar
a les eleccions amb acords com el
que hi va haver el 2015, quan ens
vam comprometre tots plegats a
impedir que Albiol fos alcalde. I, per
altra banda, també treballem amb
la idea que després de les eleccions
caldrà bastir un front ampli.

La preocupa la competència elec-
toral d’ERC?
Jo crec que, en unes eleccions muni-

cipals, la ciutadania pensa molt en la
ciutat, en els problemes que té i en
qui creu que tindrà la capacitat, la va-
lentia i la força per resoldre’ls. No
pensa tant en les sigles dels partits.
Quan Guanyem i ERC vam presen-
tar-nos en coalició molta gent ens ho
va agrair, per allò de no haver de triar
entre les dues opcions. Però bé, cada
època té els seus condicionants.

El PSC sempre forma part de l’e-
quació per deixar fora Albiol de
l’alcaldia. El fet que ara vostè torni
a Badalona havent estat la líder de
la CUP-Guanyem al Parlament pot
fer que els socialistes encara vegin
amb més mals ulls un escenari on
ells i vostès uneixin esforços...
En el seu moment es va voler fer
creure que jo era l’impediment per-
què hi hagués una unitat estratè-
gica de totes les forces contra Albiol.
Vaig marxar de Badalona per anar al
Parlament i resulta que això no ha
servit perquè el PSC inclogui Gua-
nyem en aquest front ampli. Per
tant, justament s’ha demostrat que
no era jo el problema. Encara torno
amb més tranquil·litat a Badalona.
És el PSC el que ha de decidir si
suma a favor d’Albiol o en contra.

Parlant del Parlament, quan va
ser elegida diputada va deixar

l’acta de regidora. Aquest cop,
per la mateixa lògica, quan sigui
elegida regidora deixarà l’escó
de diputada?
Tant de bo acabi sent alcaldessa i
m’hagi de plantejar això que em pre-
gunten! Per coherència, en aquest
cas és evident que m’hauria de plan-
tejar deixar de ser diputada.

Només si és alcaldessa.
Sobretot si soc alcaldessa, sí. En
aquests moments, fins a les elec-
cions, és evident que no deixaré
l’escó de diputada. I després de les
eleccions ja ho veurem.

S’hi sent còmode, al Parlament?
Ha pogut ser la Dolors Sabater
que coneixíem a Badalona?
Crec que haver portat el municipa-
lisme rupturista metropolità al Par-
lament ha estat important. Tenir-hi
aquesta veu ha estat cabdal. Ara bé,
és evident que la frustració que ens
ha generat el fet que aquesta legis-
latura no hagi agafat el rumb que
crèiem que podia agafar després
dels resultats del 14 de febrer, en
termes de confrontació amb l’Estat
pels drets socials i pels drets nacio-
nals, no està sent fàcil de gestionar.
El Govern ha acabat fent el que s’ha
fet sempre. No hi ha hagut ruptura
ni en l’àmbit social ni en el nacional.

Abans que parlàvem de Montor-
nès, i ja entrant en matèria local, en
la mateixa entrevista criticava de
vostès que “des de la responsabili-
tat de govern” impulsessin el pro-
jecte de les Tres Xemeneies “i
després el boicotegin des de la gra-
tuïtat de l’oposició”. Què li respon?
Que és absolutament fals. És una
mentida absoluta. Quan nosaltres
entrem al Consorci del Besòs, el
projecte de les Tres Xemeneies fa
molts anys que està damunt la
taula. I precisament el que fem nos-
altres és insistir que aquest pla de
desenvolupament urbanístic no
pot ser especulatiu. Que les activi-
tats han de ser principalment eco-
nòmiques, mediambientals –com a
parc– i que, si hi ha d’haver habi-
tatge, aquest ha de donar resposta
a les necessitats de la zona. I què
ens trobem? Que els governs pos-
teriors deixen de liderar aquesta
mirada, s’elimina l’agenda social i es
deixa de vetllar perquè el projecte
no sigui especulatiu. De fet, el tant
per cent d’habitatge s’imposa; no
s’obre al procés participatiu. Per
tant, és evident que, per coherència
amb el que vaig fer quan era alcal-
dessa, ara em toca estar totalment
en contra d’aquest pla urbanístic
que ha traït el seu esperit original de
quan vam aprovar-ne les bases.4

A. Nadeu / A. Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky



13 | 

línianord.cat17 de novembre del 2022Entrevista

– Si torna a ser alcaldessa, 
com s'ho farà per tenir 
un cos policial satisfet?

– Jo vaig liderar un canvi de
model policial molt positiu.

– El cos policial estava satisfet?

– Sempre hi ha tensions, 
però cal parlar del model 
de les policies locals. 
Cal centralitzar-ne la gestió.

– S'han de treure competències
als ajuntaments sobre això?

– És clar, perquè és una
sobrecàrrega. Els processos de
selecció no han de recaure en
la maquinària municipal.

3L’alternativa era comprar o ex-
propiar els terrenys als privats,
una opció que tenim entès que
es va descartar perquè era invia-
ble econòmicament...
La compra o expropiació d’aquests
terrenys s’hauria hagut de fer en
base al seu valor com a sòl industrial,
que és el que és, perquè això encara
no s’ha canviat. En canvi, es fan tots
els càlculs en funció d’haver conver-
tit ja aquests terrenys en sòl per fer-
hi habitatge. Per què? Per què els
càlculs es fan en base a com com-
pensar el negoci que deixaran de fer
aquestes empreses no podent des-
envolupar aquest projecte? Ells
tenen uns terrenys industrials. Que
els comprin o els expropiïn al preu
de terreny industrial. 

Continuem parlant d’urbanisme.
L’obra del canal del Gorg és una de
les més importants i ara sembla
que podria estar acabada el 2024...
És un projecte d’un model que evi-
dentment no compartim, però quan
vam governar no el podíem revertir
perquè hauríem hipotecat la ciutat.
Vam posar la mirada en el model de
barri fent un procés participatiu que
posava l’accent en els equipaments,
perquè amb l’urbanisme encara es
fan les coses com a l’època del des-
arrollismofranquista, començant per
fer habitatges i no preveient equipa-
ments. Articular la cohesió social de
la zona, pel perfil de veïns que atrau
per l’altíssim preu dels habitatges, és
molt important, perquè hi ha dife-
rències molt grans respecte de la
gent que viu uns carrers més enllà.
Quan es van incendiar les naus del
Gorg vam veure com en pocs me-
tres teníem pisos d’alt standing i les
naus ocupades. El repte és no tenir
dues ciutats que visquin d’esquena.

Parlant de model de ciutat, el
nou hotel Marina Badalona és un
bon projecte per tal que Bada-
lona es projecti amb més força?
Si ara hi ha aquest hotel és perquè
ens va tocar decidir-ho a nosaltres i
ens generava contradiccions. Vam
condicionar, perquè no ens vam
plantejar no fer-lo pel cost que su-
posava, que l’hotel anés en la línia
del nostre model de ciutat. Això vol
dir que tingués unes sales de con-
vencions per atendre la demanda
internacional de congressos que

genera Can Ruti. L’hotel havia de
donar resposta a això i no a un
model d’oci de turisme de baix cost. 

Parlant d’edificis, el govern muni-
cipal ha recorregut la sentència
que impedeix l’enderroc de la
Mobba perquè creu, com a mínim
el PSC, que hi ha una part que po-
dria anar a terra per fer-hi una
plaça. Guanyem continua pen-
sant que cal salvar tot l’edifici o es
contempla l’opció de fer la plaça?
Sí, fer la plaça podria ser una opció.
El que segur que no es pot fer és no
tenir en compte el consens que hi ha
d’haver amb la ciutadania. Aquesta
ciutat pateix el fet de no tenir un pla
d’equipaments acordat i cal esme-
nar-ho, perquè això provoca que es
facin apostes electorals que són
fum, com fa Albiol o va fer Pastor.
Fixin-se que l’escola bressol que es
va aprovar en el nostre mandat
amb els pressupostos participatius
i tots els projectes que vam posar
en mans de la ciutadania la majoria
no s’han executat quatre anys des-
prés de fer-nos fora.

Aquest mal funcionament s’ha
analitzat en  una comissió impul-
sada per Guanyem, que ha parlat
de “col·lapse” per descriure la si-
tuació municipal. Durant els tres
anys que vostè va ser alcaldessa
no s’hauria pogut fer alguna cosa
més al respecte per trencar amb
aquesta dinàmica?
Vam ser qui va detectar el pro-
blema i qui el va afrontar, cosa que
no s’havia fet mai. És sorprenent
que un ajuntament d’una ciutat de
220.000 habitants no fes el procés
de modernització que van fer la
majoria d’ajuntaments a partir dels
90. Badalona no ho va fer perquè
sobretot sustenta un model clien-
telar on els càrrecs de confiança fan
de gerents i de directius i estan al
servei del clientelisme. El 2016 ja te-
níem una proposta de professiona-
lització i modernització ambiciosa,
però no va tirar endavant perquè
no teníem majoria. El PSC, cito pa-
raules textuals, ens va dir que te-
níem raó, però que no ens donarien
suport per no fer-nos un regal. 

És culpa del PSC, per tant?
En aquest cas ho va ser directament.
I més endavant, ni Pastor ni Albiol
ho van fer, i ara Guijarro tampoc, tot
i que tenen la feina feta de la comis-
sió de modernització. Estem parlant
d’un ajuntament que en dos anys
no pot contractar la reparació d’un
ascensor o que té una biblioteca
tancada durant gairebé tres anys. És
una vergonya. Si el 2016 ho hagu-
éssim arreglat, no s’hauria arribat als
extrems d’ara. 

De fet, parlant de problemes
greus, aquests dies ha escalat el

conflicte entre l’Ajuntament i la
Guàrdia Urbana per la falta d’e-
fectius i les hores extra. Si torna a
ser alcaldessa, com s’ho farà per
tenir un cos policial satisfet?
Jo vaig liderar un canvi de model
policial molt positiu. Es va augmen-
tar molt la policia de proximitat.

Però amb vostè d’alcaldessa creu
que la ciutat tenia un cos policial
satisfet? En alguns moments no
ho semblava...
Sempre hi ha tensions, però cal par-
lar del model de les policies locals i
de la disfunció que genera que tin-
guin una governança que recau en
els ajuntaments. Això és cabdal i hi
ha un consens que cal canviar-ho.
Cal centralitzar-ne la gestió.

Sobre la gestió, s’han de treure
competències als ajuntaments?
És clar, perquè és una sobrecàrrega.
Des del Parlament impulsem que els
processos de selecció no recaiguin
en la maquinària municipal, sinó
que es facin des de la Generalitat. 

Si parlem de seguretat, a Bada-
lona sovint hi entra la variable de
l’habitatge i les ocupacions. Creu
que totes les ocupacions que hi
ha a la ciutat són per necessitat o
comparteix que en alguns llocs
hi ha un problema d’ocupacions
conflictives?
La seguretat, i en això hi ha un gran
consens, és molt més que la perse-
cució del delicte; està molt vincu-
lada amb els drets. Els llocs on no es
garanteixen els drets de les perso-
nes són molt més insegurs. Dit això,
les ocupacions socials són absoluta-
ment majoritàries i en propietats de
grans tenidors. A Badalona et trobes
famílies amb criatures, gent gran
malalta... Famílies que volen pagar
un lloguer però que el gran tenidor,
que acostuma a ser un fons voltor,
es nega a fer-los un lloguer social.

Per tant, creu que Badalona no té
un problema d’ocupacions con-
flictives. 
N’hi ha algunes, és evident. Quan jo
era alcaldessa, per exemple, es per-
seguien els pisos que es feien servir
com a narcopisos. Però amb aquest
tema no es pot generalitzar.

Ocupacions i inseguretat seran
un dels temes estrella d’Albiol en
campanya. Quin serà el seu?
La seguretat ho serà, ja que és un
error molt gran creure que només
en poden parlar els partits de dre-
tes. El model que vam aplicar va
ser bo, amb una perspectiva trans-
formadora. Els socialistes, en canvi,
copien el model Albiol i això no
resol res. Per tant, i tant que parla-
rem de seguretat! Perquè pre-
ocupa la gent i és lògic. I també
parlarem de neteja.<

“S’ha demostrat que no era jo 
el problema per al front ampli”

“El pla director
urbanístic de les
Tres Xemeneies
ha traït el seu
esperit original”
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Càritas inaugura un espai
polivalent al Singuerlín

SOLIDARITAT4Càritas va inau-
gurar dilluns el seu nou espai po-
livalent a la ciutat. Amb el nom
de Sant Miquel, està situat al
barri de Singuerlín.

A l’acte d’inauguració hi va
assistir la setena tinenta d'alcal-
dessa de Drets Socials, Bárbara
Ferrer, i el bisbe auxiliar de l’Ar-
quebisbat de Barcelona, Javier
Vilanova. Durant l’acte, la res-
ponsable de la Zona Pastoral 5
de Càritas Diocesana de Barce-
lona, Anna Selva, va explicar
que el nou espai polivalent dona
resposta a unes 294 llars i 459

persones, més del doble de llars
que l’any passat: “Tot i que estem
contents que any rere any pu-
guem arribar a més famílies,
constatem que la situació social
i econòmica a Santa Coloma
s’ha agreujat amb la pandèmia i
la inflació”, va dir Selva. 

TAMBÉ A BADALONA
El nou punt d’acollida inaugurat
el mateix dilluns a la ciutat veïna
atendrà 1.503 llars i 3.800 per-
sones de tot el Barcelonès Nord
i el Baix Maresme, segons ha ex-
plicat l’entitat en un comunicat.

SUCCESSOS4Les cinc famílies
que viuen a fora de casa seva
des de fa set mesos, per culpa de
l’incendi del 4 de maig al carrer
Sant Joaquim, no saben enca-
ra quan podran tornar al seu
edifici. De fet, el passat mes de
juny, dos mesos després de l’in-
cendi, el consistori va dir que
podrien tornar al cap de cinc
mesos. Un termini que des de fa
uns dies ja s’ha vençut.

Així ho han confirmat fonts
municipals a Línia Nord, tot i
que la primera previsió del con-
sistori era que per aquestes da-
tes ja poguessin haver tornat.

La raó de l’endarreriment
rau en el fet que la propietat de
l’immoble encara no ha finalit-
zat les obres necessàries perquè
el bloc sigui habitable. 

Fins ara, els treballs fets
han consistit en la neteja i re-
picat dels espais afectats, que
presentaven risc d’esfondrar-se.
També s’han instal·lat “portes
antiokupa” per evitar que nin-
gú entri a l’edifici. 

Ara, la propietat té temps fins

al 5 d’agost de 2023 per acabar
de reformar els habitatges. 

Mentrestant, les cinc famílies
que van haver de deixar casa
seva continuen vivint en domi-
cilis de familiars o amics, ja que
en el seu dia no van voler acollir-
se a algun dels habitatges d’e-
mergència del Centre d’Urgèn-
cies i Emergències de Barcelona. 

L’incendi es va originar en
dos focus diferents, un dels
motius que fa pensar que va ser

provocat. La investigació poli-
cial resta oberta, i sota secret de
sumari. Un dels focus va ser al
vestíbul de la planta baixa i, l’al-
tre, al 2n 1ª, el pis on vivien les
tres primeres víctimes de l’in-
cendi. La quarta de les víctimes,
segons va avançar el diari El Mi-
rall, va acabar morint setmanes
després de l’incendi, a causa de
la gravetat de les ferides. Totes
quatre víctimes eren joves d’en-
tre 20 i 30 anys.

La porta del bloc incendiat el 4 de maig de 2022. Foto: Eli Don/ACN

Sense data pel retorn a casa de
les famílies del bloc incendiat 

El bisbe auxiliar de Barcelona beneeix el nou espai colomenc. Foto: Càritas

Barri antic | La CUP vol una auditoria urbanística 
La CUP-Gent de Gramenet ha emès un comunicat en el qual exigeix al govern local que es
dugui a terme una auditoria urbanística sobre el procés d’aprovació del pla urbanístic del

barri antic, la reparcel·lació del qual va quedar anul·lada fa dies per una sentència judicial.
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Rubèn Arenas (ERC) 
ja és candidat a l’alcaldia

POLÍTICA4Rubèn Arenas va
ser presentat oficialment com a
candidat d’ERC a l’alcaldia de
Sant Adrià aquest dilluns al ves-
pre, a la plaça de la Vila, tot i que
la seva candidatura estava ja
confirmada des del mes de juny.

Arenas va estar acompanyat
per la plana major del partit,
amb el president de la Genera-
litat, Pere Aragonès, i la diputa-
da al Parlament, Ana Balsera.
També van fer costat al candidat
representants del consistori ba-
daloní, com el primer tinent
d’alcalde Àlex Montornès o la

presidenta de la secció local del
partit a Badalona, Olga Gámez.

Al seu torn, el candidat Are-
nas va exposar el projecte que
presenta per a la ciutat: “És mo-
ment de canviar la desídia per
il·lusió i la nostra fórmula és re-
fer Sant Adrià. Volem tornar
les persones al centre de tot per
fer una ciutat més amable, dig-
na i ordenada de la que sentir-
nos orgullosos", va exclamar.

A les municipals del 2019,
Arenas gairebé va arribar als
2.500 vots i va situar ERC com
la segona força del consistori.

NORMATIVA4Els mesos de
pandèmia i confinament van
provocar un esclat de les co-
mandes de menjar a domicili. A
Barcelona van començar a emer-
gir les anomenades cuines fan-
tasma. És a dir, cuines sense cap
més instal·lació en les quals s’e-
laboren els àpats que després es
repartiran a domicili. 

En general, els veïns d’a-
questes cuines acostumen a pa-
tir molèsties pel que fa a les
olors, als sorolls o fins i tot per
l’aglomeració de repartidors
que provoquen. L’enduriment
dels permisos per obrir-les a la
capital catalana n’està despla-
çant la instal·lació a altres ciu-
tats de la metròpoli, com ara
Sant Adrià. De fet, i segons la in-
formació que facilita l’Ajunta-
ment, ja n’hi ha una d’instal·lada
al carrer de Sant Oleguer, a to-
car de Badalona, i n’hi ha una
més en tràmit per obrir al car-
rer d’Eduard Maristany.

En un comunicat, el consis-
tori assegura que l’increment
de la implantació de les cuines

fantasma “és motiu de preocu-
pació per a l’Ajuntament”. Per
això, es volen regular les condi-
cions d’implantació que hauran
de complir aquests establiments. 

El consistori ho farà a través
d’un procés de consulta pública
prèvia a l’aprovació d’un plane-
jament urbanístic. Per a Antoni
Pons, president de l’Associació

de Veïns Sant Joan Baptista,
“és positiu que l’Ajuntament
s’avanci a una situació que pot
acabar portant problemes”. Pons
critica, tanmateix, que el procés
participatiu engegat (en el qual
es poden aportar propostes fins
al dia 27) “no el conegui ningú”. 

Actualment, el sistema en-
cara no ha recollit cap proposta.

Imatge d’arxiu d’una cuina fantasma a Barcelona. Foto: Blanca Blay/ACN

Sant Adrià proposa regular la
instal·lació de cuines fantasma

El candidat Arenas durant el seu discurs. Foto: Twitter (@anabalseramarin)

Tres Xemeneies | Hub de l’audiovisual
Després de reunir-se divendres passat amb el president del Clúster de l’Audiovisual de
Catalunya, Miquel Rutllant, l’alcaldessa Cañete va explicar ahir dimecres a les entitats

de la ciutat en quin punt es troba el projecte del hub de les Tres Xemeneies.
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L’àrea metropolitana bar-
celonina entesa en sentit
estricte, però també la re-

gió metropolitana en sentit ampli,
és una realitat menystinguda in-
formativament com a entitat geo-
gràfica, política i social, i el diari
metropolità Línia vol fer-la visible,
a més d’enfortir el sentiment de
pertinença a aquesta comunitat.

És per això que, sumant es-
forços amb Espai Línia, el diari del
Grup Comunicació 21 impulsa
un cicle de conferències que, amb
el títol de La ciutat metropolita-
na: progrés i futur, pretén ser un
espai per a la conversa metropo-
litana serena i responsable. Un
marc de diàleg constant i cons-
tructiu que contribueixi a com-
batre l’excepcionalitat que supo-
sa l’abandonament informatiu
d’una realitat tangible com la
metròpoli barcelonina.

És en aquest context que s’em-
marca la conversa amb l’alcal-
dessa de Sant Adrià, Filo Cañete,
que tindrà lloc dimarts 22 de no-
vembre a les 18:30h a Espai Línia
(carrer Girona 52, Barcelo-
na). L’entrada és lliure i oberta a
qualsevol persona que estigui in-
teressada en el debat metropoli-

tà, i hi haurà torn de preguntes al
final. La conferència serà en for-
mat conversa amb un periodista
del diari Línia i versarà sobre el
projecte de transformació de les
Tres Xemeneies i altres reptes que
afronta el territori, vistos, en
aquest cas, des de la identitat lo-
cal de Sant Adrià, però amb el
prisma global del territori.

El cicle de conferències con-
tinuarà amb l’alcaldessa d’Es-
plugues, Pilar Díaz, el dia 30 de
novembre, l’alcalde de Badalona,
Rubén Guijarro, l’1 de desembre
i el del Prat de Llobregat, Lluís
Mijoler, el 13 de desembre.

L’alcaldessa de Sant Adrià de Besòs, Filo Cañete, en una imatge d’arxiu. Foto: Aj. de Sant Adrià

Conversa amb Filo Cañete
» Espai Línia acollirà el 22 de novembre a les 18:30h una conferència de l’alcaldessa de Sant Adrià

» L’acte s’emmarca en el cicle La ciutat metropolitana: progrés i futur que organitza el Línia

UN ESPAI OBERT
A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat. El local, de 368
metres quadrats, està obert
a tothom. A més d’exposi-
cions de gran format, acull
conferències i debats, i posa
a disposició d’entitats i d’or-
ganitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

Espai Línia, la Casa dels Barris
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Els restaurants que tractin
millor el vi seran distingits

TIANA4La visita que l’alcalde,
Isaac Salvatierra, va realitzar el
10 d’octubre, just després d’a-
cabar la verema, al president de
la Denominació d’Origen (DO)
Alella, Quim Batlle, ha servit
per consolidar un acord entre el
consistori i la DO Alella. 

Dilluns es va conèixer, avan-
çat per la revista Papers de vi,
què l’Ajuntament atorgarà un
distintiu al restaurant de Tiana
que tracti millor els vins a la
seva carta. 

L’objectiu de la mesura és fo-
mentar que hi hagi més presèn-

cia de vins de la zona a les car-
tes del municipi. El premi a la
millor carta de vins de la DO Ale-
lla es lliurarà durant el Tast Tia-
na, la fira del vi i la gastronomia
per excel·lència al poble que es
durà a terme, com sempre, per
Sant Antoni, el mes de juny. 

El lliurament del distintiu
servirà per donar més visibilitat
a la tradició del vi, els cellers i els
restauradors de la zona. A ban-
da, amb aquest nou premi, l’A-
juntament busca que la fira sigui,
més que mai, una exhibició de
força de la DO Alella.

MONTGAT4L'acte institucio-
nal del dia de la policia local,
que es va celebrar divendres
passat, va servir per reconèixer
la tasca dels agents, i per agra-
ir la dedicació durant la pan-
dèmia de les empreses, entitats
i comunitats locals.  

Durant l'acte es va reconèixer
la trajectòria de tots els agents de
la policia local que s'han jubilat
els darrers anys, i es van lliurar
diplomes de reconeixement a
tots els agents en actiu per la
seva dedicació i esforç per ga-
rantir la seguretat al municipi.

L'alcaldessa, Mercè Marín, i
el regidor de Seguretat Ciuta-
dana Raül Abad, van destacar "la
importància de tenir un equip
humà qualificat, cohesionat  i
preparat per afrontar els reptes
de la seguretat ciutadana".

Però els policies no van ser els
únics homenatjats. Es va reco-
nèixer la tasca solidària d’em-
preses i entitats que van tenir un
paper destacat en el subminis-
trament de materials sanitaris
durant la pandèmia, com ara

l’empresa ICT Filtraciones, o de
la comunitat xinesa del munici-
pi, que van facilitar bates i mas-
caretes en els moments més di-
fícils del confinament. També es
va lloar la dedicació altruista de
totes les persones voluntàries
de protecció civil, que van tenir
un paper rellevant durant la
pandèmia. No va faltar tampoc

el reconeixement de Marín i
Abad a la tasca de Badalona Ser-
veis Assistencials, que va estar al
capdavant dels serveis sanitaris
del municipi en uns moments de
màxima alerta. També va ser
guardonada la farmacèutica
Marta Espinàs per la seva col·la-
boració com a formadora de la
policia local en temes sanitaris.

Un moment de l’acte de divendres passat. Foto: Ajuntament

Es recupera el dia de la policia
local després de la pandèmia

L’alcalde Salvatierra i el president de la DO Alella. Foto: Ajuntament

Tiana | L’enllumenat nadalenc, el 2 de desembre
La vila encendrà els llums de Nadal el pròxim 2 de desembre. El tret de sortida serà a la

plaça de la Vila, amb la participació de les escoles.  Els llums s’encendran 14 hores al dia,
durant 40 dies. El consum serà de 30 euros per dia, amb un total de 1.207 euros de despesa. 
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"Als Estats Units vaig perdre la
sensació d'estar enamorada del
bàsquet. Allà el joc és molt ràpid
i físic, i a mi m'agrada que sigui
molt més tècnic i que tothom hi
participi. A més, si no entres en
el quintet inicial, després és
molt difícil retrobar-te amb el cos
tècnic i l'equip", confessa Marta
Zori (Barcelona, 1998), escorta
del CB Grup Barna.  

Viure, estudiar i competir
tres anys als Estats Units la va
fer “despertar i créixer una bar-
baritat". La primera temporada,
la badalonina va gaudir d'una
gran experiència a Jefferson
College (Junior College): "D'a-
quell any sobretot m'enduc les
persones d'arreu del món que
vaig conèixer i els viatges que
vaig fer". Després, Zori va mar-
xar a St. Francis College (NCAA
divisió 1), on va començar amb
mala sort, amb una fractura
d'un metatarsià del peu que la va
obligar a perdre's gran part de la
temporada. Un obstacle que,
sobretot, va fer-li dubtar sobre
si estava en el lloc oportú. 

"Moltes vegades volia i sentia
que havia de tornar a casa. Com
que  no ho vaig fer, vaig xalar del
millor any de la meva vida, el se-
güent i últim als Estats Units.
Molts cops em costa tenir pa-
ciència. Al final, tot arriba!", re-
flexiona Zori, una enamorada
de Nova York a qui li encantaria
anar-hi un cop a l'any. 

A les sis de la tarda, després
d'una jornada intensa d'univer-

sitat i de bàsquet, Zori agafava
una motxilla i es perdia entre la
immensitat de Nova York: "Vaig
recórrer cada carrer de la ciutat
amb els ulls ben oberts i ho tor-
naria a fer 1.000 vegades més. Si
no saps estar sola i gaudir amb
tu mateixa, és difícil que ho fa-
cis amb altres persones. Si algú
volia acompanyar-me, m'ho pas-
sava igual de bé".  

RECUPERAR LA CONFIANÇA 
Mai s'ho ha passat millor que el
curs passat, el del seu retorn a Ca-
talunya, a l'AB Premià, on va “re-
cuperar la confiança perduda” i
va tornar a sentir que li agrada-
va el bàsquet. Hi van influir, és
clar, l'estil de joc i "el millor
grup” en el qual ha estat. Estava
envoltada de la gran majoria de
les millors amigues que li ha do-
nat el bàsquet: Judit Valls, Bru-
na Vila, Marina Peinado, ara ja
retirada, Esther Murat i Alba
Vera. "Júlia Quintana ens dona-
va suport des de la grada, i la res-
ta de la quadrilla és la Paula
Moreno, del SESE", matisa. 

Gran part del grup es va co-
nèixer a la UE Mataró, on Zori va
arribar la mateixa temporada
en què va començar al CEJ l'Hos-
pitalet. "L'equip era lluitador,
energètic i estava boig pel bàs-
quet. Vam començar molt bé i
després les coses es van tòrcer,
vam baixar a Preferent B, i al de-
sembre vaig marxar a Mataró, a
Preferent", rememora. 

Es retrata com una eterna
observadora. "Moltes vegades
una mirada o un gest diuen molt
més que qualsevol paraula. En
una banqueta un xoc de mans o
un puny amunt signifiquen

tant...", enraona la badalonina,
encantada i completament adap-
tada al CB Grup Barna. Se li
nota, sobretot, als ulls. 

La banqueta del conjunt d'E-
loy Acedo és un cúmul d'estímuls
positius i adrenalina. "Som un
grup molt unit i humà, i es re-
flecteix en el nostre joc i també en
com ens animem. Hem de con-
tinuar creixent i confiar més en
nosaltres", reflexiona. Carla Grau
(Bàsquet Femení Viladecans),
Júlia Soteras (Manresa Club Bàs-
quet Femení 2021) i la mateixa
Zori (AB Premià) són les úniques
novetats d'un equip que va pujar
a Lliga Femenina 2 després d'un
curs gairebé perfecte a Copa Ca-
talunya i a la fase d'ascens.

Zori es va formar al BBC ba-
dalonès. "És el club de la meva
vida, que ara és la Penya", diu. Va
començar a jugar amb cinc anys
gràcies a la visita a l'Escola Jung-

frau d'en Ricky, un entrenador
del club que els va repartir uns
flyers: "Estaven intentant formar
un equip d'escola de bàsquet i la
meva família ens va apuntar a la
meva germana Sònia i a mi.
Aquest esport em va atrapar". 

Recorda especialment l'en-
trenadora Jessica Garcia, que és
i sempre serà la seva entrenado-
ra de formació. "És aquella tèc-
nica a qui sempre li tens el mà-
xim respecte, confiança i afecte.
La Jessica em va ensenyar tot el
que sé, em va formar i tota la base
que tinc és gràcies a ella. Em va
desenvolupar com a jugadora, i
em va transmetre què és el bàs-
quet", la retrata, agraïda. 

A l'entrevistada li va costar
molt abandonar el club on havia
crescut i on es va enamorar d'a-
quest esport per acceptar la pro-
posta del CB Granollers. Era el
primer cop que sortia de la seva

zona de confort. "Hi vaig fer un
pas endavant, vaig aprendre
molt de les companyes i, sobre-
tot, de l'entrenador, David De-
laurens, qui em va insistir molt
amb el meu tir i me'l va corregir.
Diria que ara és un dels meus
punts més forts", comparteix. 

Malgrat que Zori era júnior
de primer any, va competir amb
el Júnior A, amb "el millor
equip" que ha tingut mai el CB
Granollers (Clara Maspons, Ma-
ria Callizo, Jana Delaurens, Anna
Castells...). Després de les expe-
riències a l'Hospitalet i Mataró,
i ja com a sènior, va tornar al
conjunt granollerí, un any abans
de la seva aventura americana.    

Marxar als Estats Units i es-
tudiar Fisioteràpia han estat,
"sens dubte", les millors deci-
sions que ha pres fins ara la ba-
dalonina, a punt d'acabar el
grau. Està fent pràctiques a l'Ins-
titut Guttmann, hospital espe-
cialitzat en el tractament mèdic-
quirúrgic i la rehabilitació inte-
gral de les persones amb lesió
medul·lar, dany cerebral adqui-
rit o una altra discapacitat d'ori-
gen neurològic. "Hi estic valorant
encara més la vida perquè qual-
sevol dia pots tenir un ensurt",
adverteix. Cada cop li interessa
més la neurorehabilitació. 

A vegades surt "molt fotuda"
de l'Institut Guttmann després
de veure situacions "molt difí-
cils". "Quan entro allà, no puc
perdre mai el somriure perquè si
tu no els tens, potser els i les pa-
cients... A vegades és difícil som-
riure amb la boca i intentes fer-
ho amb els ulls, les mans... Amb
el que puguis", enraona Zori,
sincera i plena d'energia.

Toni Delgado
BADALONA

L’aprenentatge de Marta Zori
» Formada al BBC, la badalonina va perdre “la sensació d’estar enamorada del bàsquet” als Estats Units   

» “Fent pràctiques a l’Institut Guttmann estic valorant encara més la vida”, diu l’estudiant de Fisioteràpia

Marta Zori, jugadora del CB Grup Barna. Foto: Toni Delgado

Futbol | El CF Badalona Futur visita l’SCR Peña Deportiva
El conjunt d’Oriol Alsina visitarà el pròxim diumenge 20 de novembre l’SCR Peña

Deportiva, en partit corresponent a l’onzena jornada de Segona RFEF. El CF Badalona
Futur hi arribarà després de la derrota per 1-2 contra el València Mestalla del passat dia 6. 
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Esperança, una dona prejubilada alegre
i animosa, i Empar, la jove directora d’u-
na productora audiovisual, conformen
una atípica família que es veu trastoca-
da per un fet inesperat. Les dues dones
hauran de fer un viatge pels records com-
partits més divertits i per les vivències
personals més dures.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Tocar mare
Marta Barceló

Ells mateixos ho diuen: Desembre (The
Indian Runners) és el nou “disc” de la Lud-
wig Band. Entre cometes, sí, “perquè és
ben curt”, ha explicat el grup a través de
les xarxes socials. Només compta amb
quatre cançons, però és que el grup no
volia “acabar aquest any mogut en
blanc”. A més, es tracta d’un disc exclu-
sivament digital del qual no hi haurà gira.

Música

En Vasil és intel·ligent, carismàtic i un nú-
mero 1 jugant al bridge i als escacs,
però dorm al carrer des que va arribar de
Bulgària. L’Alfredo, un arquitecte jubilat,
l’acull a casa seva durant un temps da-
vant la mirada atònita de la seva filla Lui-
sa. Malgrat les seves diferències, en Va-
sil aconseguirà trencar les barreres cons-
truïdes per l’Alfredo.

Pelis i sèries

Vasil
Avelina Prat

Desembre
La Ludwig Band

20 anys del Prestige
El Museu Marítim de Barcelona recorda la catàstrofe del

Prestige vint anys després dels fets amb una exposició in-
augurada el passat dia 10 i que es podrà visitar de forma
gratuïta fins al juny del 2023. La mostra repassa el pitjor
desastre ecològic que ha tingut lloc a l’Estat i tot el que

l’envolta: les causes, les conseqüències ambientals (l’acci-
dent va provocar el vessament de 63.000 tones de fuel),
el paper del govern del Partit Popular i la indignació ciu-

tadana, de la qual van sorgir la plataforma Nunca mais
i el moviment Marea Blanca per netejar el chapapote. 

De fer una versió viral del Work de Ri-
hanna al seu poble a guanyar el pre-
mi MTV Europe Music Awards (EMA)
a millor artista espanyola. La carrera
d’Alba Farelo (Vilassar de Mar, 1997),

més coneguda amb el nom artístic
de Bad Gyal, va començar el 2016 i
des d’aleshores ha estat constant-
ment in crescendo. El passat 13 de

novembre va fer un pas més: es va
coronar com a millor artista de tot

l’Estat espanyol per davant de quatre
rivals molt durs: ni més ni menys que

Rosalía, Quevedo (no l’enemic de
Góngora, sinó l’intèrpret de la cançó
de l’estiu, Quédate), Fito & Fitipaldis i

Dani Fernández. Per algun motiu ella
s’autodefineix com el pussy k mana.

B A D  G Y A LQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una artista urbana de moda
Traspassa fronteres, omple concerts i sona en discoteques

Famosos

Guanyar un premi a millor artista espanyola
Ha rebut el reconeixement dels MTV europeus 2022

Fans orgullosos
La legió de seguidors de la cantant ha celebrat el guardó

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El 1923, Albert Einstein, aleshores ja el
científic més destacat del planeta,  va vi-
sitar Catalunya per impartir diverses
conferències. Però no era estimat ni re-
conegut per tothom. A Alemanya, alguns
sectors no volien que un jueu (a més, pa-
cifista) fos la figura capdavantera de la
seva comunitat científica. Per això van
planejar liquidar-lo. A Barcelona.

Llibres

Liquideu Einstein
Andreu González

| Tactics Ogre
Ja és aquí Tactics Ogre: Reborn, la remasterització d’un dels millors

videojocs tàctics que s’han fet mai. Per a PS 4 i 5, Nintendo Switch i PC.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

VIDA SANA

Els justos. El tabac i l’alcohol s’han de consumir 
amb moderació. Quant al sedentarisme, consum 0

PREVENCIÓ

VICIS

ACTITUD

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

El 90% de les dones amb menopausa pateixen sufocaments,
sequedat o dolor articular. La manca de desig sexual també
n’és una altra conseqüència. Tots aquests símptomes són

normals a partir dels 50 anys, i fins i tot dels 45 en els casos pre-
coços. Però patir la menopausa no vol dir que s’acabi el món.
Més aviat en comença un altre de diferent. Potser toca cuidar-se
més en alguns aspectes, però, si ho fem, podem tenir una quali-
tat de vida extraordinària. Llavors, què és el que hem de fer?  

Podríem començar per mantenir una dieta equilibrada rica
en calci i evitar el sobrepès. Això ja ho hauríem de fer sempre,
però durant la menopausa encara és més important. En el pa-
quet de bàsics hi afegiríem activitat física moderada i evitar hà-
bits tòxics, més o menys els de sempre: tabac, alcohol i, atenció,
sedentarisme, que també és un hàbit tòxic. 

Algunes malalties poden agreujar-se en el context de la me-
nopausa. Per això hem d’anticipar-nos, ara més que mai, a les
malalties cardiovasculars, el càncer de mama o l’osteoporosi. En
general, cal participar en les campanyes de diagnòstic precoç
que ens recomanarà el metge. 

La menopausa no és el final

Els hàbits saludables són sempre necessaris, 
però ho són especialment quan arriba la menopausa

Les claus

Més important que mai. Cal avançar-se als problemes
cardiovasculars, el càncer de mama o l’osteoporosi

No perdeu la vitalitat ni l’optimisme. Mantingueu les 
relacions socials i gaudiu de la vida. És el millor consell
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